

Beslutningsreferat fra mødet i den Nationale Hjortevildtgruppe – TEAMS møde

Deltagere

Jan Eriksen, formand
Claus Lind Christensen, Danmarks Jægerforbund
Peter Busck, Dansk Skovforening
Henrik Bertelsen, Landbrug & Fødevarer
Flemming Torp, Friluftsrådet
Louise Villumsen, Danmarks Naturfredningsforening
Michael Carlsen, Dyrenes Beskyttelse
Anders Larsen, SGAV, sekretær

Tid: Fredag den 25. april 2025

Sted: TEAMS møde

Dagsordenspunkter

- Siden sidst
- Refleksioner på HVD25
- Gennemgang af protokol fra HVD25
- Organisering
 - o Fremtidig geografi / opdeling af grupper
 - o Sammensætning af grupper
 - o Kommissorium for grupperne
- Afskydningsmål
- Jagttider / gruppernes autonomi
- Virkemidler
- Videre proces
- Eventuelt

Referat

Ad Siden sidst

Formanden bød velkommen og oplyste, at hans planlagte møde med ministeren var blevet aflyst.

Ad Refleksioner på HVD25

Der var en generel positiv feed back på arrangementet, organisering af det, m.v.

Det aftales, at sekretæren undersøger ved DCE om protokollen / rapporten kan gøres mere læsevenlig, for dem, der ønsker at læse materialet på skærmen.

Ad Gennemgang af protokol fra HVD25

Der var en kort overordnet snak om selve protokollen og emnerne heri.

Ad Organisering

- Fremtidig geografi / opdeling af grupper

Det aftales, at Claus Lind samt Peter Busck kommer med oplæg til emnet, inden for de aftalte kriterier, herunder bestandene, landskabet med motorveje, etc. Yderligere aftales det, at materialet sendes i skriftlig høring, så hurtigt som muligt.

- Ad Sammensætning af grupper

Det aftales, at arbejde videre med nedenstående forslag i forhold til fordeling af medlemmer i de regionale grupper;

- To fra landbrug
- To fra skovbrug
- To fra Jægerne
- En fra DN
- En fra DB
- En fra FR

Dertil en sekretær i hver gruppe fra Naturstyrelsen.

Det aftales, at ovenstående indskrives i kommissorium, her kan det også tilføjes, hvordan man evt. kan stille med substitutter til møderne, hvis ordinære medlem er forhindret. Se yderligere under dagsordenspunktet "kommissorium for grupperne".

- Kommissorium for grupperne

Det aftales, at en rød tråd til målene i den adaptive forvaltningsplan bør afspejles i kommissoriet for grupperne. Yderligere aftales det;

- At et nyt kommissorium bør være en del af en "samlet pakke" til de regionale grupper; en pakke bestående af fremtidig organisering samt kommissorium.
- At Peter Busck og Claus Lind kommer med forslag til kommissorium.
 - o En skærpet retorik undersøges i forhold til den nuværende ordlyd i kommissoriet vedrørende opgørelse af mark- og skovskader. Opgørelsen skal være koordineret med baglandet. Det er ikke optimalt, at fx LF har lavet en undersøgelsen der viser X i et område og en repræsentant i den regionale gruppe oplyser at situationen er Y.

- At der skeles til de udarbejdede retningslinjer for grupperne i forbindelse med udarbejdelsen af forslag til kommissorium, mv.

Ad Afskydningsmål

Der var egentlige konklusioner under punktet ud over at gruppen fortsat har et stærkt ønske om, at der skal udarbejdes en app til vildtudbytteindberetning. Denne app kan så efter ønske evt. suppleres med funktioner til automatisk aldersbestemmelse, m.v.

Ad Jagttider / gruppernes autonomi

Det aftales, at der nedsættes en mindre arbejdsgruppe bestående af formanden, sekretæren samt Peter Busck og Claus Lind. Formanden nævner et moratorium for jagten på hanner som et muligt generelt benchmark for jagttiderne på hjortene. Alternativet kunne være en ultrakort jagttid, men med mulighed for en mindre forlængelse, hvis tiltaget kombineres med sprossefredning. Følgende elementer bør indgå i gruppens arbejde;

- Forsimpling af de nuværende jagttider.
- Hensynet til en fornuftig benchmark, så der kan evalueres på tiltag for forskellige virkemidler.
- Grundige overvejelser om autonomien i de respektive grupper. Udgangspunktet for de regionale grupperes mulighed for yderligere underopdeling af jagttider, m.v. bør være restriktivt.
- En tidskadence, der tager højde for den adaptive forvaltning, hvor virkemidler, ansvar, m.v. kan udvides over tid.

Det aftales, at det bliver en del af underarbejdsgruppens arbejde, at komme med forslag til tids- og procesplan for elementet om jagttider, organisering, kommissorium. Der er enighed om, at det skal meldes ud som en samlet pakke.

Ad Virkemidler

Formanden oplyser, at der med afsæt i bilaterale drøftelser med gruppens medlemmer, ikke er fuld enighed om virkemidlerne. Formanden arbejder på at udarbejde et opdateret målhierarki, som ud over selve hierarkiet også indeholder en tekst om virkemidlerne, m.v. Af teksten vil det fremgå, hvordan gruppens medlemmer forholder sig til et virkemiddel i forhold til "for" eller "imod". Formanden vil frem til næste møde i gruppen have eksempler med på denne fremgangsmåde.

Ad Videre proces

Der aftales en kommende mødekadence;

Mødetype	Dato	Tidspunkt
Teamsmøde	21. august 2025	8-12
Teamsmøde	15. september 2025	8-12
Teamsmøde	24. oktober 2025	8-12
Fysisk møde Odense	4. december 2025	9.15-16.00

Ad Eventuelt

Der var en kort drøftelse forvaltningen på Borris hede. Der var efter sigende interesse for et samforvaltningsprojekt med deltagelse af forsvaret.

Claus Lind oplyste, at der i næste nummer af bladet "Jæger" kommer en artikel om afsætning af vildt, jf. tidligere anbefaling fra gruppen.